



رئاسة الشؤون الدينية
بالمسجد الحرام والمسجد النبوي

Tatacara Solat Nabi ﷺ

bahasa Melayu

ملايو

كيفية صلاة النبي صلى الله عليه وسلم



Samahat al-Shaykh
‘Abd al-‘Azīz bin ‘Abdullāh bin Bāz

ح) جمعية خدمة المحتوى الإسلامي باللغات ، ١٤٤٦ هـ

بن باز ، عبدالعزيز
كيفية صلاة النبي ؟ - ملبو . / عبدالعزيز بن باز - ط . . - الرياض
، ١٤٤٦ هـ

٢٧ ص . . سم

رقم الإيداع: ١٤٤٦/١١٦٧٢
ردمك: ٩٧٨-٦٠٣-٨٤٧٤-٩٩-٠٠

كيفية صلاة النبي - صلى الله عليه وسلم

Tatacara Solat Nabi ﷺ

Samahat al-Shaykh

‘Abd al-‘Azīz bin ‘Abdullāh bin Bāz

Dengan nama Allah yang Maha Penyayang, lagi Maha Mengasihani

Segala puji hanya bagi Allah, selawat dan salam ke atas hamba-Nya dan Rasul-Nya, Nabi Muhammad, serta keluarga dan sahabatnya.

Ini merupakan ringkasan yang menjelaskan tentang tata cara solat Nabi ﷺ yang saya ingin sampaikan kepada setiap Muslim dan Muslimah agar mereka berusaha untuk meneladani baginda dalam hal tersebut, sebagaimana sabdanya: "Solatlah kamu sebagaimana kamu melihat aku solat."¹ Riwayat al-Bukhari. Berikut adalah penjelasan buat para pembaca:

¹ Al-Bukhari (605) & al-Darimi (1253).

Menyempurnakan Wuduk.

1- Mengerjakan wuduk dengan sempurna, iaitu berwuduk sebagaimana yang diperintahkan oleh Allah, berlandaskan firman-Nya SWT:

﴿يَا أَيُّهَا الَّذِينَ ءَامَنُوا إِذَا قُمْتُمْ إِلَى الصَّلَاةِ فَاغْسِلُوا وُجُوهَكُمْ وَأَيْدِيَكُمْ إِلَى الْمَرَافِقِ وَامْسَحُوا بِرُءُوسِكُمْ وَأَرْجُلَكُمْ إِلَى الْكَعْبَيْنِ﴾ [المائدة: ٦]

*"Wahai orang-orang yang beriman, apabila kamu berdiri untuk solat, maka basuhlah muka kamu, tangan kamu hingga ke siku, sapulah kepala kamu dan basuhlah kaki kamu hingga ke buku lali."*² QS

Sabda Nabi ﷺ: "Tidak diterima solat tanpa bersuci."³

² (Surah Al-Ma'idah: 6)

³ Diriwayatkan oleh Muslim dalam kitab al-Taharah (224), al-Tirmidhi dalam kitab al-Taharah (1), Ibn Majah dalam kitab al-Taharah dan Sunnah-sunnahnya (272) dan Ahmad dalam al-Musnad (2/73)).

Menghadap ke arah kiblat

2- Seorang yang menunaikan solat hendaklah menghadap ke kiblat, iaitu Kaabah, dengan seluruh tubuhnya dan meniatkan dalam hatinya untuk melaksanakan solat yang dimaksudkan, sama ada solat fardu atau sunnah.

Tidak perlu melafazkan niat dengan lisan kerana melafazkan niat bukanlah amalan yang diajarkan, malah ia merupakan bidaah kerana Nabi ﷺ tidak pernah melafazkan niat, begitu juga para sahabatnya radhiallahu anhum.

Selain itu, dia hendaklah menyediakan sutrah (sesuatu yang dijadikan penghalang) di hadapannya jika dia menjadi imam atau solat sendirian. Menghadap ke kiblat adalah syarat dalam solat, kecuali dalam hal-hal yang dikecualikan yang telah dijelaskan dalam buku-buku para ulama.

Takbiratul Ihram dan Mengangkat Tangan ketika Takbir serta Meletakkan Tangan di Atas Dada

3- Mengucapkan takbiratul ihram dengan mengatakan: "Allahu Akbar," sambil memandang ke arah tempat sujudnya.

4- Mengangkat tangan ketika takbir sejajar dengan bahu atau setinggi telinga.

5- Meletakkan tangan di atas dada, tangan kanan di atas telapak tangan kiri, pergelangan tangan dan lengan kiri, berdasarkan petunjuk daripada Nabi ﷺ.

Doa iftitah

Disunatkan untuk membaca doa iftitah iaitu: "Ya Allah, jauhkanlah aku dari dosa-dosaku sebagaimana Engkau menjauhkan di antara timur dan barat. Ya Allah, sucikanlah aku daripada dosa-dosaku sebagaimana kain putih disucikan daripada kotoran. Ya Allah, basuhlah aku daripada dosa-dosaku dengan air, salji dan embun.

Atau boleh juga dia membaca selain daripada itu: Subhanak Allahumma wa bihamdika wa tabaraka ismuka wa ta'ala jadduka wa la ilaha ghairuk."⁴ Sekiranya dia mengucapkan selain daripada doa-doa tersebut yang juga terdapat dalam hadis-hadis yang sahih tentang permulaan solat, maka tidak ada masalah.

Sebaiknya dia mengamalkan doa-doa ini secara bergilir-gilir kerana itu adalah yang lebih sempurna dalam mengikuti sunnah. Kemudian dia mengucapkan: 'Aku berlindung kepada Allah

⁴ (Diriwayatkan oleh) al-Bukhari dalam kitab al-Azan (711), Muslim dalam kitab al-Masajid wa Mawadi' al-Salah (598), al-Nasa'i dalam kitab al-Iftitah (895), Abu Dawud dalam kitab al-Salah (781), Ibn Majah dalam kitab Iqamat al-Salah wa al-Sunnah fiha (805), Ahmad dalam al-Musnad (2/231) dan al-Darimi dalam kitab al-Salah (1244).

daripada syaitan yang direjam, Bismillah, Alhamdulillah, dan membaca Surah Al-Fatihah,' berdasarkan sabda Nabi ﷺ. "Tidak sah solat bagi orang yang tidak membaca Surah al-Fatihah."⁵ Kemudian setelah itu, dia mengucapkan 'Amin' dengan suara yang keras dalam solat yang dikerjakan dengan suara keras (seperti solat Maghrib, Isyak dan Subuh) dan dengan suara perlahan dalam solat yang dikerjakan dengan suara perlahan (seperti solat Zohor dan Asar).

Setelah itu, dia membaca apa yang mudah baginya dari ayat-ayat al-Quran. Sebaiknya, setelah membaca Al-Fatihah, dia membaca daripada bahagian akhir surah al-Mufassal dalam solat Zohor, Asar, dan Isyak, manakala dalam solat Subuh, disunnahkan membaca daripada surah yang panjang dan dalam solat Maghrib, dia boleh membaca daripada surah yang panjang atau pendek, sesuai dengan hadis-hadis yang berkaitan dengan hal ini.

⁵ "(Diriwayatkan oleh) al-Bukhari dalam kitab al-Azan (723), Muslim dalam kitab al-Salah (394), al-Tirmidhi dalam kitab al-Salah (247), al-Nasa'i dalam kitab al-Iftitah (911), Abu Dawud dalam kitab al-Salah (822), Ibn Majah dalam kitab Iqamat al-Salah wa al-Sunnah fiha (837), Ahmad dalam al-Musnad (5/316), dan al-Darimi dalam kitab al-Salah (1242)."

Rukuk dan Bangun Daripada Rukuk Serta Apa yang Terkandung di Dalamnya

7- Mengucapkan takbir ketika rukuk dengan mengangkat kedua-dua tangan hingga sejajar dengan bahu atau telinga, meletakkan kepala sejajar dengan punggung dan meletakkan kedua-dua tangan di atas lutut dengan jari-jari yang terbuka lebar.

Kemudian dia tenang dalam rukuknya dan mengucapkan: "Subhana Rabbiyal Azim" (Maha Suci Tuhanku yang Maha Agung). Sebaiknya dia mengulanginya sebanyak tiga kali atau lebih. Selain itu, disunnahkan untuk mengucapkan doa tambahan seperti: "Subhanak Allahumma wa bihamdika, Allahumma ighfir li"

"Maha Suci Engkau, ya Allah, dengan segala pujian kepada-Mu, ya Allah, ampunilah aku."⁶

8- Mengangkat kepalanya daripada rukuk dengan mengangkat kedua-dua tangan hingga sejajar dengan

⁶ (Diriwayatkan oleh) al-Bukhari dalam kitab Tafsir al-Quran (4683), Muslim dalam kitab al-Salah (484), an-Nasa'i dalam kitab al-Tatbiq (1122), Abu Dawud dalam kitab al-Salah (877), Ibn Majah dalam kitab Iqamat al-Salah wa al-Sunnah fiha (889).

bahu atau telinga, sambil mengucapkan: **سمع الله لمن حمده**
(Sami' Allahu liman hamidah)

Allah mendengar orang yang memuji-Nya.⁷ Jika dia seorang imam atau sedang solat secara sendirian, maka dia mengucapkan ketika berdiri setelah rukuk: Tuhan kami, bagi-Mu segala pujian, seluas langit dan bumi, serta seluas apa yang Engkau kehendaki setelah itu.⁸ Adapun sekiranya seseorang menjadi makmum, maka ketika bangkit daripada rukuk, dia mengucapkan: "Rabbana wa laka al-hamd" hingga akhir seperti yang telah disebutkan sebelum ini. Sekiranya mereka — sama ada imam, makmum atau pun orang yang solat sendirian — menambah bacaan doa berikut,

⁷ Al-Bukhari dalam Kitab al-Adzan (657)

Muslim dalam Kitab al-Shalah (411)

At-Tirmidzi dalam Kitab al-Shalah (361)

An-Nasa'i dalam Kitab al-Imamah (832)

Abu Dawud dalam Kitab al-Shalah (601)

Ibnu Majah dalam Kitab Iqamat al-Shalah wa Sunanuha (1238)

Malik dalam Kitab al-Nida' Li al-Shalah (306)

Ad-Darimi dalam Kitab al-Shalah (1256).

⁸ Muslim dalam Kitab Shalat al-Musafirin wa Qasruha (771)

Al-Tirmidhi dalam Kitab al-Da'awat (3423)

Abu Dawud dalam Kitab al-Shalah (760)

Ahmad bin Hanbal dalam Musnad Ahmad (1/103).

(Ahlus-tsanaa'i wal-majd, ahaqqu maa qalal-'abd, wa kullunaa laka 'abd. Allahumma laa maani'a limaa a'thaita wa laa mu'thiya limaa mana'ta wa laa yanfa'u dzal-jaddi minka al-jaddu)

Terjemahan:

"Wahai Tuhan yang layak menerima pujian dan kemuliaan, perkataan terbaik yang diucapkan seorang hamba adalah pengagungan kepada-Mu. Kami semua adalah hamba-Mu. Ya Allah, tidak ada yang dapat menghalangi apa yang Engkau berikan, dan tidak ada yang dapat memberi apa yang Engkau halang. Kekayaan dan kemuliaan tidak akan bermanfaat bagi pemiliknya di sisi-Mu."⁹ Bacaan ini juga baik kerana telah terbukti bahwa Nabi ﷺ melakukannya. Dianjurkan bagi setiap orang sama ada imam, makmum, mahupun yang solat sendirian untuk meletakkan tangan mereka di dada, sebagaimana yang dilakukan ketika berdiri sebelum rukuk. Hal ini berdasarkan kepada dalil yang diriwayatkan daripada Nabi ﷺ dalam hadis Wa'il bin Hujr dan Sahl bin Sa'd radhiyallahu 'anhuma.

⁹ Muslim dalam Kitab al-Shalah (477)

An-Nasa'i dalam Kitab al-Tatbiq (1068)

Abu Dawud dalam Kitab al-Shalah (847)

Ahmad bin Hanbal dalam Musnad Ahmad (3/87)

Ad-Darimi dalam Kitab al-Shalah (1313).

Sujud dan Bangkit Daripada Sujud Serta Bacaannya

Seseorang turun untuk sujud sambil mengucapkan "Allahu Akbar." Ketika sujud, dia meletakkan lututnya sebelum tangannya sekiranya mampu. Namun, jika perkara tersebut sukar, dia boleh meletakkan tangannya sebelum lutut.

Menghadap kiblat dengan jari-jari kakinya dan tangannya, jari-jari dirapatkan dan diluruskan. Menyentuh tujuh anggota tubuh ke tanah iaitu:

Dahi beserta hidung.

Kedua-dua telapak tangan.

Kedua-dua lutut.

Hujung jari-jari kedua kaki.

Ketika dalam posisi sujud, jari-jari kaki menghadap kiblat dan tangan diletakkan di sisi kepala sejajar dengan bahu atau telinga.

Zikir ketika sujud:

"Subhana Rabbiya Al-A'la" (Maha Suci Tuhanku Yang Maha Tinggi) diucapkan sebanyak tiga kali atau lebih.

Disunnahkan membaca doa tambahan seperti:

"Subhanaka Allahumma Rabbana wa bihamdika, Allahummaghfirli"

(Maha Suci Engkau, ya Allah, Tuhan kami, dan segala puji bagi-Mu. Ya Allah, ampunilah aku).
"Subhanaka Allahumma Rabbana wa bihamdika, Allahummaghfirli"

Terjemahan:

"Maha Suci Engkau, ya Allah, Tuhan kami, dan segala puji bagi-Mu. Ya Allah, ampunilah aku."¹⁰
Memperbanyakkan doa ketika sujud berdasarkan hadis Nabi, Ketika rukuk, agungkanlah Tuhanmu, adapun ketika sujud, bersungguh-sungguhlah dalam berdoa kerana ia sangat mungkin untuk dikabulkan buatmu.¹¹ Mohonlah kepada Tuhanmu kebaikan dunia

¹⁰ Al-Bukhari dalam Kitab al-Adzan (761)

Muslim dalam Kitab al-Salat (484)

An-Nasa'i dalam Kitab al-Tatbiq (1122)

Abu Dawud dalam Kitab al-Salat (877)

Ibn Majah dalam Kitab Iqamat al-Salat wa Sunnatihi (889)

Ahmad dalam al-Musnad (6/43)

¹¹ Muslim dalam Kitab al-Salat (479)

An-Nasa'i dalam Kitab al-Tatbiq (1120)

dan akhirat, sama ada solat fardhu mahupun solat sunnah. Dia menjarakkan kedua-dua lengannya daripada sisi tubuhnya, perutnya daripeha, dan pehanya dari kedua-dua betisnya. Dia juga mengangkat kedua-dua lengannya dari tanah, sebagaimana sabda Nabi. Perbetulkan keadaan kamu dalam sujud dan janganlah salah seorang dalam kalangan kalian membentangkan lengannya (meletakkan kedua-dua tangannya di tanah) seperti anjing.¹²

Abu Dawud dalam Kitab al-Salat (876)

Ahmad dalam al-Musnad (1/219)

Ad-Darimi dalam Kitab al-Salat (1325)

¹² Al-Bukhari dalam Kitab al-Adzan (788)

Muslim dalam Kitab al-Salat (493)

Ahmad dalam al-Musnad (3/192)

Duduk Antara Dua Sujud dan Cara Pelaksanaannya

10- Mengangkat kepalanya sambil mengucapkan takbir dan meletakkan kaki kirinya dengan meletakkan badan di atasnya, kemudian menegakkan kaki kanannya dan meletakkan tangan di atas peha dan lututnya, lalu mengucapkan: "Rabbighfir li warhamni wahdini warzuqni wa 'aafini wajburni."

Ya Tuhan, ampunilah aku, kasihanilah aku, berilah petunjuk kepadaku, berikanlah aku rezeki, berikanlah kesihatan kepadaku dan perbaikilah keadaan aku.¹³ Melakukan thoma'ninah ketika duduk ini.

11- Sujud Kedua:

Mengucapkan takbir (Allah Akbar) dan melakukan sujud seperti sujud pertama.

Mengangkat kepala sambil mengucapkan takbir dan duduk sejenak seperti duduk antara dua sujud, yang disebut sebagai "Jilsah al-Istirahah" (duduk istirehat).

¹³ Al-Tirmidhi, Solat (284)
Abu Dawud, Solat (850)
Ibn Majah (898)

Ini merupakan sunnah, namun jika ditinggalkan tidak mengapa. Ketika berada di posisi ini tidak ada doa atau zikir tertentu. Kemudian, dia bangkit untuk berdiri menuju ke rakaat kedua menggunakan lutut jika mampu. Namun sekiranya sukar, dia boleh bertumpu pada tanah.

Setelah itu, dia membaca al-Fatihah dan apa yang mudah baginya daripada bacaan al-Quran selepas al-Fatihah, dan melaksanakan seperti yang dilakukan dalam rakaat pertama.

Duduk untuk Tahiyat dalam Solat Dua Rakaat dan Cara Melakukannya

13- Sekiranya solat itu dua rakaat, seperti solat Subuh, Jumaat, dan Hari Raya, maka setelah bangkit dari sujud kedua, seseorang hendaklah duduk dengan kaki kanan dalam keadaan tegak dan jari-jari kaki menghadap kiblat. Kaki kiri didudukkan dan diletakkan di bawah tubuh, dengan posisi ini disebut "Iftirasy." Letakkan tangan kanan di atas peha kanan, sambil memegang semua jari melainkan jari telunjuk yang diangkat dan ditunjukan ke arah kiblat sebagai simbol kesaksian terhadap keesaan Allah. Boleh juga, sekiranya lebih disukai, memegang jari kelingking dan jari manis tangan kanan, sementara ibu jari dan jari tengah rapat dan telunjuk diangkat untuk menunjukkan keesaan Allah. Kedua-dua cara ini dibenarkan berdasarkan hadis yang sahih. Letakkan tangan kiri di atas peha kiri dan lutut kiri.

Dalam posisi duduk tahiyat ini, bacalah Tasyahhud (Tahiyat) yang bermaksud: At-tahiyatu lillahi was-salawatu wat-tayyibat, as-salamu 'alayka ayyuhan-nabiyyu wa rahmatullahi wa barakatuh, as-

salamu 'alayna wa 'ala 'ibadillahis-salihin, asyhadu alla ilaha illallah wahdahu la sharika lahu wa asyhadu anna Muhammadan abduhoo wa rasooluh.

Allahumma salli 'ala Muhammadin wa 'ala aalihi Muhammadin kama sallayta 'ala Ibrahim wa 'ala aalihi Ibrahim, innaka Hamidun Majid.

Wa barik 'ala Muhammadin wa 'ala aalihi Muhammadin kama barakta 'ala Ibrahim wa 'ala aalihi Ibrahim, innaka Hamidun Majid.

Terjemahan:

Segala penghormatan, doa dan kebaikan hanya milik Allah. Semoga keselamatan dilimpahkan ke atasmu, wahai Nabi, serta rahmat dan keberkatan Allah. Semoga keselamatan dilimpahkan kepada kami dan kepada hamba-hamba Allah yang soleh. Aku bersaksi bahawa tiada Tuhan selain Allah, dan aku bersaksi bahawa Muhammad adalah hamba-Nya dan Rasul-Nya.

Ya Allah, selawatlah ke atas Muhammad dan ke atas keluarga Muhammad, sebagaimana Engkau selawatkan ke atas Ibrahim dan ke atas keluarga Ibrahim. Sesungguhnya Engkau Maha Terpuji, Maha Mulia.

Dan berkatilah ke atas Muhammad dan ke atas keluarga Muhammad, sebagaimana Engkau berkatilah ke atas Ibrahim dan ke atas keluarga Ibrahim. Sesungguhnya Engkau Maha Terpuji, Maha Mulia.¹⁴ Memohon perlindungan kepada Allah daripada empat perkara iaitu: Allahumma inni a'udhu bika min 'adhabi jahannama wa min 'adhabi al-qabr wa min fitnati al-mihya wal-mamat wa min fitnati al-masih ad-dajjal.

Terjemahan:

"Ya Allah, sesungguhnya aku berlindung kepada-Mu daripada azab Jahannam, dan daripada azab kubur, dan daripada fitnah kehidupan dan kematian, serta daripada fitnah Dajjal."¹⁵ Kemudian dia berdoa

¹⁴ Muslim, Kitab Solat (402)

Al-Tirmidhi, Kitab Nikah (1105)

Al-Nasa'i, As-Sahw (1298)

Abu Dawud, Salat (968)

Ibn Majah, Iqamat as-Salat wa-Sunnah Fiha (899)

Ahmad (1/428)

Darimi, Kitab Solat (1340)

¹⁵ Al-Bukhari, Kitab al-Jana'iz (1311)

Muslim, Al-Masajid wa-Mawadhi' al-Solah(588)

Tirmidhi, Kitab al-Du'a (3604)

dengan apa yang dia kehendaki untuk kebaikan dunia dan akhirat, dan sekiranya dia berdoa untuk kedua-dua orang tuanya atau selain mereka dalam kalangan umat Islam, maka itu tidak mengapa - sama ada itu solat wajib atau sunnah - berdasarkan hadis umum daripada Nabi ﷺ ketika baginda mengajarkan kepada Ibn Mas'ud tentang tashahhud, kemudian dia memilih doa yang paling disukainya untuk didoakan. Dan dalam lafaz lain, pilihlah apa sahaja permohonan yang dia kehendaki, dan ini mencakupi segala hal yang diminta oleh seorang hamba di dunia dan akhirat. Kemudian dia mengucapkan salam ke kanan dan kiri sambil berkata: "Assalamu'alaikum warahmatullah, assalamu'alaikum warahmatullah."

Nasa'i, Kitab al-Isti'adhah (5513)

Abu Dawud, Kitab al-Solah (983)

Ibn Majah, Iqamat al-Solah wa-Sunnah Fiha (909)

Ahmad (2/454)

Darimi, Kitab al-Solah (1344)

Duduk untuk Tasyahhud dalam Solat Tiga Rakaat atau Empat Rakaat dan Cara Pelaksananya

14- Sekiranya solat itu terdiri daripada tiga rakaat seperti solat Maghrib, atau empat rakaat seperti solat Zohor, Asar dan Isyak, maka dia akan membaca tasyahhud yang telah disebutkan sebelumnya bersama dengan selawat ke atas Nabi ﷺ. Kemudian dia bangun untuk rakaat seterusnya dengan bertumpu pada kedua-dua lutut, mengangkat kedua-dua tangannya hingga sejajar dengan bahu atau telinga sambil berkata: "Allahu Akbar," kemudian meletakkan tangan-tangannya di atas dadanya seperti yang telah dijelaskan sebelumnya. Dia akan membaca Al-Fatihah sahaja.

Apabila rakaat ketiga dan keempat solat Zohor, dia membaca selain al-Fatihah sekali sekala, maka tidak mengapa kerana ada hadith yang menunjukkan perkara itu daripada Nabi ﷺ yang diriwayatkan oleh Abu Sa'id. Setelah itu, dia akan membaca tasyahhud selepas rakaat ketiga solat Maghrib dan selepas rakaat keempat solat Zohor, Asar dan Isyak seperti yang telah dijelaskan dalam solat dua rakaat sebelumnya.

Kemudian dia memberi salam ke kanan dan kiri serta memohon ampun kepada Allah sebanyak tiga kali dan selepas itu berkata: Ya Allah, Engkau Maha Memberi Keselamatan, dan dari-Mu jualah keselamatan. Maha Suci Engkau, Wahai Pemilik Keagungan dan Kemuliaan.¹⁶ Sebelum beredar daripada orang ramai, sekiranya dia imam, dia menyebut: Tiada Tuhan selain Allah, Dia Maha Esa, tiada sekutu bagi-Nya. Bagi-Nya segala kerajaan dan segala pujian, dan Dia Maha Kuasa atas segala sesuatu. Ya Allah, tiada yang dapat menghalang apa yang Engkau berikan, dan tiada yang dapat memberi apa yang Engkau halang, dan tiada manfaat bagi seseorang selain dengan ketentuan-Mu. Tiada daya dan kekuatan kecuali dengan Allah. Tiada Tuhan selain Allah, kami tidak menyembah selain Dia, bagi-Nya segala nikmat, segala kebaikan dan segala pujian yang baik. Tiada Tuhan selain Allah, dengan ikhlas kami beragama hanya untuk-Nya, walaupun

¹⁶ Muslim, Kitab al-Masajid wa Mawadhi' al-Solah (591)

Al-Tirmidhi, al-Solah (300)

Abu Dawud, al-Solah (1512)

Ibn Majah, Kitab Iqamat al-Solah wa al-Sunnah Fiha (928)

Ahmad (5/280)

Darimi, Kitab al-Solah (1348)

orang-orang kafir membenci.¹⁷ Dan bertasbih kepada Allah sebanyak tiga puluh tiga kali, bertahmid dengan jumlah yang sama dan bertakbir dengan jumlah yang sama. Kemudian, mengucapkan setelah selesai seratus: "Tiada Tuhan selain Allah, Maha Esa, tiada sekutu bagi-Nya. Bagi-Nya segala kerajaan dan segala pujian, dan Dia Maha Kuasa atas segala sesuatu."

Kemudian membaca Ayat Kursi, Surah al-Ikhlâs, Surah al-Falaq dan Surah al-Nas setelah selesai solat. Disunnahkan untuk mengulang tiga surah ini tiga kali selepas solat Subuh dan Maghrib, berdasarkan hadis-hadis yang sahih daripada Nabi ﷺ. Semua zikir ini adalah sunnah, bukannya wajib.

Disunatkan bagi setiap Muslim dan Muslimah untuk menunaikan solat sunnah rawatib sebagai berikut:

Sebelum solat zohor: 4 rakaat.

Selepas solat zohor: 2 rakaat.

Selepas solat maghrib: 2 rakaat.

¹⁷ Al-Bukhari, Kitab al-Azan (808)

Muslim, Kitab al-Masajid wa Mawadhi' al-Solah (593)

Al-Nasa'i, Sahw (1341)

Abu Dawud, Kitab al-Solah (1505)

Ahmad (4/250)

Al-Darimi, Kitab al-Solah (1349)

Selepas solat isyak: 2 rakaat.

Sebelum solat subuh: 2 rakaat.

Jumlah keseluruhan adalah 12 rakaat.

Solat-solat ini dikenali sebagai solat rawatib kerana Nabi Muhammad ﷺ sering melakukannya ketika berada di rumah. Ketika dalam permusafiran, Nabi ﷺ meninggalkan solat rawatib melainkan solat sunat fajar dan solat witr.

Nabi ﷺ tetap menjaga solat sunat fajar dan witr sama ketika berada di rumah atau dalam perjalanan.

Lebih baik untuk menunaikan solat rawatib dan witr di rumah.

Namun, jika solat tersebut dilakukan di masjid, tidak ada masalah, sesuai dengan sabda Nabi ﷺ. Solat terbaik bagi seseorang adalah di rumahnya, melainkan solat fardu.¹⁸ Memelihara solat sunnah

¹⁸ Al-Bukhari, Adab (5762)

Muslim, Solat Musafir dan Qasar (781)

Tirmidhi, Solat (450)

An-Nasa'i, Qiamullail dan Solat Sunnah (1599)

Abu Dawud, Solat (1447)

Ahmad (5/186)

Malik, Azan (293)

Al-Darimi, Solat (1366)

(yang disebutkan sebelumnya) merupakan salah satu sebab untuk masuk ke syurga. Sesiapa yang melakukan solat sunat sebanyak dua belas rakaat dalam sehari semalam, Allah akan membina untuknya sebuah rumah di syurga.¹⁹ Riwayat Muslim dalam Sahihnya, dan sekiranya seseorang solat empat rakaat sebelum Asar, dua rakaat sebelum Maghrib, dan dua rakaat sebelum Isyak, maka itu juga baik kerana terdapat hadis sahih yang menunjukkan perkara tersebut.

Semoga Allah memberi taufik dan semoga Allah melimpahkan rahmat dan salam kepada Nabi kita Muhammad bin Abdullah, keluarganya, sahabatnya, dan para pengikutnya hingga hari kiamat.

¹⁹ Muslim, Solat Musafir dan Qasar (728)

Al-Tirmidhi, Solat (415)

Al-Nasa'i, Qiamullail dan Solat Sunnah (1801)

Abu Daud, Solat (1250)

Ibn Majah, Pelaksanaan Solat dan Sunnahnya (1141)

Ahmad (6/327)



رسالة الحرمين

Pesanan Al-Haramain

Kandungan panduan untuk pengunjung Masjidil Haram dan Masjid Nabawi dalam pelbagai bahasa.



978-603-8474-99-0

